

耐火材料®

双月刊

REFRACTORIES

纪念钟香崇院士诞辰100周年专刊

申江

申江牌混练机

总有一款适合你



R11-R22



R09



R05



R03



R02

建湖申江机械有限公司

地址：江苏省建湖经济开发区永兴路188号
电话：0515-8616 6698 传真：0515-8616 6686
手机：13851317950 邮箱：13851317950@163.com
网址：www.jhsjjx.com



主管、主办
中钢集团洛阳耐火材料研究院有限公司

万方数据

2021 · 5 | 10月 | 出版

第55卷(总第371期)

目次

序言·····	《耐火材料》编辑部
怀念钟香崇老师·····	蒋明学
纪念是为了更好的传承·····	徐平坤

专论和综述

369 我国耐火材料工业的发展历程、取得的进步和低碳转型新发展·····	李庭寿, 王泽田
381 双碳背景下耐火材料科技创新的思考·····	李红霞
385 Al_2O_3 -C滑板结合体系的研究进展·····	尹鑫, 刘正龙, 丁军, 余超, 邓承继, 祝洪喜
390 TiO_2 在耐火材料中的研究与应用进展·····	于志, 李森, 高金星, 徐恩霞

研究开发

395 发泡-注凝结合催化氮化法制备 Si_3N_4 多孔陶瓷·····	韩磊, 李孝建, 张海军
400 氧化钇引入量和烧结方式对白云石烧结的影响·····	马妍, 易念, 王周福, 王玺堂, 刘浩, 邹千
405 燃烧合成 $\text{C}/\text{MgAl}_2\text{O}_4$ 复合粉及其显微结构演变·····	吕李华, 丁冬海, 肖国庆
410 刚玉质耐火材料渣蚀过程的可视化研究·····	李昇昊, 黄奥, 顾华志, 杨鹏鹏, 付绿平, 杨爽
414 钙硅比对稳定镁白云石材料性能的影响·····	李祥, 戚文豪, 孟维, 马成良, 钟香崇
417 β - SiAlON 结合刚玉复合材料的热震-氧化行为研究·····	田学坤, 文钰斌, 凌永一, 王珍, 杨金松, 刘新红
423 SiC 含量对选区激光熔化制备 $\text{SiC}-\text{Al}$ 复合材料结构与性能的影响·····	解厚波, 张家莲, 苑高千, 张竞哲, 李可琢, 李发亮, 张海军
430 Al 粉、 Si 粉复合低碳稳定镁钙材料的抗氧化性·····	高正霞, 陶梦雅, 刘伟, 孟维, 马成良, 钟香崇
435 自由水对铝酸钙水泥水化产物之间转化的影响·····	张阳, 李东红, 王毅, 张岩岩, 叶国田, 陈留刚, 田学坤

生产应用

439 结合剂对 $\text{SiC}-\text{CA}_6$ 复合材料性能的影响·····	司瑶晨, 夏森, 孙红刚, 李红霞, 杜一昊, 尚心莲, 赵世贤
444 ZnO 前驱体对铝酸钙水泥结合刚玉质浇注料性能的影响·····	郭柳, 赵宗强, 马俊花, 陈留刚
448 熔盐造孔法制备六铝酸钙多孔材料·····	康国卫, 刘苗伟, 杨亚峰, 刘新红, 贾全利
452 β - SiAlON 含量对 SiAlON 结合刚玉材料性能的影响·····	刘晨晖, 张宇翠, 贾全利, 叶方保, 钟香崇
456 MgCO_3 微粉加入量对氧化铝空心球浇注料结构和性能的影响·····	胡书禾, 陈留刚, 李飞, 田学坤, 张阳, 叶国田

综合信息

关于“钟香崇院士诞辰百年纪念暨高温材料学术会议”的通知(404)

Contents

- 369** Development process, progress and new low-carbon transformation of China's refractories industry
Li Tingshou, Wang Zetian
- 381** Reflection on science and technology innovation of refractories under carbon emission peak and carbon neutrality background
Li Hongxia
- 385** Research progress of bonding systems for Al_2O_3 -C sliding plates
Yin Xin, Liu Zhenglong, Ding Jun, Yu Chao, Deng Chengji, Zhu Hongxi
- 390** Research and application progress of TiO_2 in refractories
Yu Zhi, Li Miao, Gao Jinxing, Xu Enxia
- 395** Preparation of Si_3N_4 porous ceramics via foam-gelcasting combined catalytic nitridation
Han Lei, Li Xiaojian, Zhang Haijun
- 400** Effect of Y_2O_3 addition and sintering method on sintering of dolomite
Ma Yan, Yi Nian, Wang Zhoufu, Wang Xitang, Liu Hao, Zou Qian
- 405** Combustion synthesis of C/ MgAl_2O_4 composite powders and their microstructure evolution
Lyu Lihua, Ding Donghai, Xiao Guoqing
- 410** Visualization of slag corrosion process of corundum based refractories
Li Shenghao, Huang Ao, Gu Huazhi, Yang Pengpeng, Fu Lyuping, Yang Shuang
- 414** Effect of calcia/silica ratio on properties of stabilized magnesia dolomite materials
Li Xiang, Qi Wenhao, Meng Wei, Ma Chengliang, Zhong Xiangchong
- 417** Thermal shock and oxidation behavior of β -SiAlON bonded corundum composite
Tian Xuekun, Wen Yubin, Ling Yongyi, Wang Zhen, Yang Jinsong, Liu Xinhong
- 423** Effect of SiC content on structure and properties of SiC-Al composites fabricated by selective laser melting
Xie Houbo, Zhang Jialian, Yuan Gaoqian, Zhang Jingzhe, Li Kezhao, Li Faliang, Zhang Haijun
- 430** Oxidation resistance of Al/Si composite low-carbon stabilized MgO-CaO materials
Gao Zhengxia, Tao Mengya, Liu Wei, Meng Wei, Ma Chengliang, Zhong Xiangchong
- 435** Effect of free water on transformation of hydrates of calcium aluminate cement
Zhang Yang, Li Donghong, Wang Yi, Zhang Yanyan, Ye Guotian, Chen Liugang, Tian Xuekun
- 439** Effect of binders on properties of SiC- CA_6 composites
Si Yaochen, Xia Miao, Sun Honggang, Li Hongxia, Du Yihao, Shang Xinlian, Zhao Shixian
- 444** Effect of ZnO-precursors on properties of calcium aluminate cement bonded corundum based castables
Guo Liu, Zhao Zongqiang, Ma Junhua, Chen Liugang
- 448** Preparation of calcium hexaaluminate porous materials by molten salt pore-forming method
Kang Guowei, Liu Miaowei, Yang Yafeng, Liu Xinhong, Jia Quanli
- 452** Effect of β -SiAlON content on properties of SiAlON bonded corundum materials
Liu Chenhui, Zhang Yucui, Jia Quanli, Ye Fangbao, Zhong Xiangchong
- 456** Effect of MgCO_3 micro-powder addition on structure and properties of alumina bubble castables
Hu Shuhe, Chen Liugang, Li Fei, Tian Xuekun, Zhang Yang, Ye Guotian

Sponsor : Sinosteel Luoyang Institute of Refractories Research Co., Ltd.(LIRR)

Editor and Publisher : The Editorial Board of NAIHUO CAILIAO

Editor-in-chief : PENG Xigao

Add : 43 Xiyuan Road, Luoyang, Henan 471039, China

Tel : +86-379-64205959 Fax : +86-379-64205970

E-mail : nhcl@nhcl.com.cn

Web Site : <http://www.nhcl.com.cn>, www.china-refractories.cn

Subscription rate :

Print : USD 150 (overseas, including air mail postage)

Digital : USD 100 (overseas)

Sponsored by Sinosteel Luoyang Institute of Refractories Research Co., Ltd. (LIRR), established in 1966, **Naihuo Cailiao (Refractories)** is the only technical journal in Chinese in China's refractories industry that reports current situations of the R & D, production and application of refractories in China together with the development status and trend of refractories science and technology abroad. **Naihuo Cailiao** is published bimonthly and distributed both at home and abroad with the annual distribution circulation of about 20 thousand copies.

Naihuo Cailiao also affords space for advertisement which is beneficial to the manufacturers and users home and abroad to establish connection, to promote production and sales, and especially to help foreign companies share China's market.